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همرسان2۰زوجرابههمرساند

رئیس اداره آموزش و مشاوره مدیریت خانواده و ازدواج نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 

دانشگاه ها گفت: »مرکز همرسان از آذر سال گذشته در چهارچوب فرهنگ اصیل خانواده  

ایرانی- اسلامی فعالیت خود را در دانشگاه های کشور با راه اندازی سامانه  هوشمند با 

محوریت واسط ازدواج و مشاور آغاز کرد. تاکنون بیش از ۸ هزار متقاضی ازدواج در این 

سامانه ثبت نام کردند و توسط کارشناسان آموزش دیده مراکز همرسان دانشگاه ها در مرحله 

راستی آزمایی هستند.«  فرح بخش افزود: »تاکنون بیش از ۲۵۰ وساطت ازدواج و جلسه 

آشنایی در سطح کشور برگزار شده و ۲۰ نفر از متقاضیان به مرحله ازدواج رسیدند.«  وی 

با اشاره به برگزاری نخستین جشن ازدواج همرسانی ادامه داد: »به زودی برای زوج های 

دانشجو و متقاضیانی که از سامانه همرسان مراحل ازدواج را پیمودند، جشن ازدواج برگزار 

می شود.«  مسئول مرکز همرسان در پایان یادآور شد: »سفر به مشهد مقدس در قالب 

کاروان های همسفر تا بهشت، کمک جهیزیه، تسهیلات خرید کالا، تسهیلات خیرین، 

اردوی هم مسیر زندگی و... از خدمات در نظر گرفته برای ازدواج های همرسانی است.« 

ارزشتفاهمنامههایاینوتکس2۰23به278میلیاردتومانرسید

 دبیر نمایشگاه اینوتکس همچنین تصریح کرد: »در بخش نمایشگاهی سعی کرده ایم مخصوصا بین 

غرفه داران ایرانی و خارجی و بین شرکت هایی که در نمایشگاه حاضر هستند با هم ارتباط برقرار کنیم. 

مثلا استارتاپ ها را به سرمایه گذاران و در قالب »کافه سرمایه« شرکت های دانش بنیان را به صنایع وصل 

کنیم. در کل از مجموع جلسات »بی تو بی « که بین شرکت ها در نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۳ برقرار 

شد، ۵۳ تفاهمنامه به امضا رسید که ارزش این ۵۳ تفاهمنامه، ۲۷۸ میلیارد تومان است.«  فشمی با 

اشاره به بخش رویدادی نمایشگاه گفت: »هدف اول برگزاری نمایشگاه، توسعه سرمایه گذاری در حوزه 

فناوری و نوآوری است، هدف دوم افزایش تعاملات زیستی بین بنگاه های اقتصادی مانند شرکت های 

دانش بنیان و صنایع و هدف سوم ما شبکه سازی است. برای اینکه به این اهداف برسیم برای هر کدام 

از این اهداف چند رویداد ایجاد کردیم. مثلا پیش از نمایشگاه در حوزه سرمایه گذاری تلاش کردیم. 

امسال ۷۵۰ جلسه سرمایه گذاری بین سرمایه گذار ها و استارتاپ ها تنظیم شد که از این ۷۵۰ جلسه 

تنظیم شده، ۴۱۶ جلسه سرمایه گذاری برگزار شد و این جلسات عمدتا به نوبت دوم رسید. یعنی در 

نوبت اول سرمایه گذار و استارتاپ باهم آشنا شدند و برای بررسی بیشتر جلسه به نوبت دوم کشیده شد.« 

رتبهبندی2هزاردانشگاهخارجیدرسازماناموردانشجویان

سرپرست اداره کل امور دانش آموختگان سازمان امور دانشجویان گفت: »این اداره کل اعتبار سنجی 

بیش از ۲ هزار و ۷۸۶ دانشگاه و موسسه آموزش عالی ۱۰۷ کشور خارجی را برای سال ۲۰۲۳ 

انجام داده است.«  حامد ثقفی درباره اهم فعالیت های این اداره کل در سال ۱۴۰۱ گفت: »اداره 

کل امور دانش آموختگان به عنوان یکی از ادارات »معاونت بورس و امور دانشجویان خارج« وظایف 

مربوط به دانش آموختگان خارج، داخل و همچنین مطالعات و اعتبارسنجی دانشگاه ها و راهنمایی 

تحصیلی و امکان اشتغال آفرینی دانش آموختگان را برعهده دارد.« 

وی ادامه داد: »در طول یک سال گذشته، اداره کل امور دانش آموختگان با اتخاذ رویکردهای جدید 

و اهتمام حداکثری تلاش کرده تا کلان برنامه ها و برنامه های عملیاتی به موازات خدمت رسانی 

و امور جاری این اداره کل پیشرفت داشته باشد به طوری که در سال گذشته یک هزار و ۲۱۱ 

پرونده ارزشیابی و متقاضیان گواهی موقت دریافت کرده اند، ۵۷۰ ارزشنامه با کد صحت برای 

دانش آموختگان خارج از کشور و ۴۵۸ هزار کد صحت برای دانش آموختگان داخل صادر شده 

است.« 

مهلتثبتناموامدانشجوییامروزبهپایانمیرسد

مسعود گنجی در گفت وگو با ایسکانیوز با اشاره به قطع بودن سایت صندوق رفاه دانشجویان 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اظهار کرد: »دانشجویان اصلا نگران قطع بودن سایت نباشند؛ 

چراکه به ازای میزان ساعات قطع بودن سایت، به دانشجویان فرصت ثبت نام ارائه خواهد شد.«  

وی با بیان اینکه علت قطع بودن سایت صندوق رفاه دانشجویان به علت پهنای باند پایین یا 

تعداد متقاضیان نیست، گفت: »سامانه ثبت نام صندوق به صورت همزمان باید با سه سامانه 

دیگر از جمله وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و ثبت احوال و ثبت اسناد در ارتباط باشد، بنابراین 

گاهی این مشکلات پیش می آید.« 

رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم، تحقیقات و فناوری درباره تمدید مهلت ثبت نام 

وام های دانشجویی نیمسال دوم تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ عنوان کرد: »مهلت ثبت نام یکشنبه 

۳۱ اردیبهشت ماه به پایان می رسد اما اگر قطع بودن سایت ادامه داشته باشد، امکان تمدید 

وجود دارد. با توجه به شرایط خاص تصمیم گیری درباره این موضوع در ساعات آینده گرفته 

خواهد شد.« 

گسترشدیپلماسیعلمیدانشگاهتربیتمدرسباآفریقایجنوبی

رئیس مرکز مطالعات آفریقای دانشگاه تربیت مدرس، از تدوین برنامه این مرکز برای گسترش روابط 

ایران و آفریقای جنوبی در حوزه دیپلماسی علمی خبر داد.  مجید رسولی در افتتاحیه برگزاری دومین 

همایش بین المللی گفت وگوی فرهنگی ایران و آفریقای جنوبی اعلام کرد: »از آنجا که روابط خوب ایران 

و آفریقای جنوبی تابع پایبندی دو طرف به ارزش های انسانی بوده، روابط ایران پیش از انقلاب اسلامی با 

دولت آپارتاید هیچ گاه مورد تایید مردم ایران نبوده است.«  رئیس مرکز مطالعات آفریقای دانشگاه تربیت 

مدرس افزود: »پیشرفت آفریقای جنوبی و حضور این کشور در جمع کشورهای بریکس به مثابه قدرت های 

نوظهور دنیاست که دیگر اعضای آن نظیر چین، روسیه، هند و برزیل روابط خوبی با ایران دارند و اقدامات 

آنان موید ایجاد جهان چندقطبی است؛ بنابراین این اتفاق همواره موجب خوشحالی مردم ایران شده است.«  

رسولی در ادامه تاکید کرد: »آنچه در روابط امروز ایران و آفریقای جنوبی اهمیت دارد در کنار ملاحظات 

فرهنگی، مستلزم به روزرسانی روابط علمی و توسعه و بسط دیپلماسی علمی است. جمهوری اسلامی 

ایران پس از انقلاب اسلامی همچون آفریقای جنوبی پس از آپارتاید گام های بلندی را برای دستیابی به 

مرزهای دانش برداشته است.« 

خریدارانکتاب5۰درصدبهنسبتسالگذشتهکاهشداشتند

حسین صدیقیان، استادیار گروه باستان شناسی و معاون انتشارات دانشگاه لرستان در گفت وگو با »فرهیختگان« با بیان اینکه امسال 

دومین بار است که در نمایشگاه بین المللی کتاب تهران حضور داریم، گفت: »بالغ بر ۲۰۰ عنوان کتاب را در این دوره عرضه کرده ایم 

که بسیاری از آنها هم فروش رفته اند. میانگین قیمت آثارمان نیز بین ۸۰ تا ۱۰۰ هزار تومان است. این درحالی است که ما سهمیه 

کاغذ دولتی را برای چاپ آثارمان دریافت نمی کنیم.«   او ادامه داد: »با وجود اینکه انتشارات ما نزدیک به دوسال است که حرفه ای 

کار می کند، هنوز دنبال دریافت کاغذ سهمیه ای نرفته ایم البته تا پیش از این هم فعالیت می کردیم اما نه به صورت حرفه ای. از 

این رو نوسانات قیمت کاغذ سهم زیادی روی قیمت آثارمان داشته اند، به طوری که قیمت آثار دو تاسه برابر و در مقابل فروش هم 

به شدت کم شده است، به طوری که می بینیم بسیاری از مراجعه کنندگان این دوره از نمایشگاه با وجود اینکه دانشجو هستند، اما 

قدرت خرید آثار را ندارند.«   صدیقیان تصریح کرد: »برنامه مان این است که با برخی اپلیکیشن ها مانند »طاقچه« همکاری کنیم تا 

آثار را به صورت فایل در آنجا قرار دهیم و برای آنهایی که قدرت خرید کتاب فیزیکی را ندارند، امکان دسترسی به آثار فراهم شود. 

خوشبختانه فروش روز گذشته به نسبت روزهای اولیه نمایشگاه بهتر بوده و روز گذشته بالغ بر ۳۰ جلد کتاب فروخته ایم.«  معاون 

انتشارات دانشگاه لرستان خاطرنشان کرد: »متاسفانه استقبال دانشجویان به نسبت سال گذشته کمتر شده و نزدیک به ۵۰ درصد 

کاهش ریزش مخاطب را داشته ایم، دلیلش هم بالا رفتن قیمت کتاب هاست.« 

  نیمکت خبر

موضوعبحث،بازارفناوریدانشـــگاهوسراهاینوآوری

اســـت؛اتفاقیکهازســـال1398باحمایتشماودکتر

روحاللهدهقانیفیروزآبادیآغازشـــد.ســـال1398را

میتـــوانبهعنواننقطهعطفیدرتاریخدانشـــگاهآزاد

درنظرگرفت؛ســـالیکهمعاونـــتتحقیقات،فناوریو

نوآوریدانشگاهآزادشکلگرفت.درادامهدانشگاهتمام

امکاناتخودرادرحوزهفناوریبسیجکردتابهدانشگاه

کارآفرینتبدیلشـــود.قبلازاینکهازعلتتغییرریل

صحبتکنید،نگاهیبهگذشتهداشتهباشید.ابتدااز

جریانتحولیکهدردنیااتفاقافتادودانشـــگاههانیز

تاثیرپذیرفتند،صحبتکنید.

معمولا تحولات اجتماعی فناورانه سریع، پیچیده، انسان مدار، 

چندوجهـــی و مرتبط اســـت. اگـــر هر سیســـتمی خصوصا 

سیستم های بزرگ، درک تحول نداشته باشند از بین می روند؛ 

این نکته بســـیار مهمی اســـت. یعنی چه؟ به طور مثال امروز 

هوا گرم اســـت و با هواپیما از منطقه ای گرمسیر به منطقه ای 

سردســـیر می روید. به محض اینکه از هواپیما پیاده می شوید و 

ســـرما را احساس می کنید، اگر با همان لباس محیط گرم وارد 

محیط ســـرد شوید و درک نکنید هوا سرد و دما زیر صفر است، 

زمانی نمی گذرد که از بین می روید. اساسا درک تحول مهم ترین 

بخش کاری است که باید یک مدیر در مرتبه اول انجام دهد. اگر 

مدیری درک تحول نداشته باشد به تبع آن نمی تواند حل مساله 

کرده و سیستم خود را مدیریت کند. عمدتا سازمان های بزرگی 

که درک تحولی ندارند دچار واپاشـــی می شوند. ورشکستگی 

نوعی عدم درک تحول و پاسخ به موقع است، این نکته اهمیت 

بسیار زیادی دارد. وقتی ســـال ۱۳9۷ به دانشگاه آزاد آمدم، 

تصویری از دانشـــگاه به دست مان آمد که از نظر واقعیت های 

پیش رو تصویری بســـیار وحشتناک بود؛ سازمانی صرفا متکی 

بر شـــهریه و آن هم شهریه پمپاژ  شده؛ به طور مثال در مقطعی 

دانشـــجویان مقطع کارشناسی ارشد را ناگهان دو برابر کردند. 

ایـــن به دنبال رابطه ای بود که وزارت وقـــت علوم، تحقیقات و 

فناوری داشت و در حقیقت نماد مدیریت سیاسی بود. مدیران 

سیاســـی معمولا سیستم های خود را با تدبیر، عقل و درایت از 

مصائب بیرون نمی کشند، بلکه کمی از رانت سیاسی استفاده 

می کنند و کارهایشـــان را جلو می برنـــد. اولین موردی که لازم 

داشتیم، این بود که بدانیم با تغییری کوچک نمی توان دانشگاه 

را نجات داد. باید شوک بزرگی به دانشگاه وارد می کردیم تا خط 

مفاهیم جدیدی شکل بگیرد. در این قصه، تغییر ساختار مهم تر 

از تغییرات دیگر بود. تغییر نگاه، انقلاب در نگاه و به تبع آن تغییر 

ساختار را می خواستیم. از امام در این مسیر یاد گرفتیم؛ وقتی 

انقلاب شد، امام ضمن اینکه ساختارهای قبلی را حفظ کردند، 

برای این انقلاب و تحول، ساختارهایی هم خلق کردند؛ یعنی 

صرفا روی ســـاختار گذشته، نظام را ننشاندند. مجلس شورای 

ملی وقت را به مجلس شـــورای اسلامی تبدیل کردند، کنارش 

نیز شـــورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام را شکل 

دادند. اساسا ساختار حکومت را تغییر داده و در رأس نظام سه 

قوه ای وقت، ولایت فقیه و رهبری را قرار دادند. همچنین سپاه 

و حتی جهاد سازندگی را تشکیل دادند. پیش تر نیز گفته ام اگر 

بدسلیقگی نکرده و جهاد سازندگی که امام خلق کرد را اضافه 

ندیده و به ساختارهای بروکراتیک خودمان پیوند نزده بودیم، 

اکنون فقر در کشور به شکل کنونی نبود که در بعضی نقاط دیده 

می شود. جهاد سازندگی می توانست آبادانی را با همان روحیه 

جلو ببرد. این تعلیم انقلاب بود که شـــما نمی توانید فقط روی 

بستر قبل بنشینید.  ما نسبت به یک سری مفاهیم اصلی، تغییر 

نگاه داده و با این مفاهیم، تغییر ریلی را مد نظر قرار دادیم و تغییر 

ســـاختاری هم رقم زدیم. ثمره اش را هم در دوران کرونا دیدیم. 

اگر من کمافی السابق معاون آموزشی و معاون پژوهشی داشتم، 

بدیهـــی بود که اتفاقاتی مثل »آموزشـــیار« رقم نمی خورد. اگر 

»آموزشیار« نبود، خیلی ساده دانشگاه در دوران کرونا شکست 

می خورد. تصمیمات استراتژیک در زمانی اتخاذ می شود و بعدها 

نتایجی مثبت به دســـت می دهد. تغییر و شکست ساختاری 

داشـــتیم و روی مفهوم فناوری تمرکز کردیم. عقبه و خاستگاه 

خودم در دانشگاه، فناوری بود. معاون پژوهشی دانشگاه بودم، 

مفاهیم پژوهشی سند تحول و نقشه جامع علمی هم در دست 

من بود و اشراف کاملی روی آنچه داشتم که در دنیا می گذرد. 

نواقص، مفاهیم مبتنی بر زیست بوم و اتفاقاتی که تحت عنوان 

صورت گرایی در کشور وجود داشت را می شناختم. بدترین اتفاق 

آن است که بعد از درک تحول، پاسخ تحول را تقلیدی بدهیم. 

اگر تحول را درک نکنید، پاســـخ تقلیدی بدهید و متناسب با 

زیســـت بوم خودتان نباشد، نتیجه مطلوبی به دست نمی آید. 

اگر بخواهید خانه گرم خود را در مناطق شـــرجی خنک کنید 

و بـــا کولر آبی این کار را انجام دهید، رطوبت خانه به حدی بالا 

می رود که تنفس برای شما سخت می شود. پاسخ باید متناسب 

با زیست بوم باشد. صورت گرایی و تقلید، یکی از مباحثی بود که 

بخشی از دانشگاه ها و مباحث در حوزه فناوری درگیرش بودند. 

خیلی روی مفهوم »سرای نوآوری« و »بازار« کار کردیم. احساس 

من این بود که ما سنت و گذشته  ای داریم و باید مبتنی بر سنت 

خودمان، به مفاهیم جدید توجه کنیم. مفهوم »بازار فناوری« و 

»ســـرای نوآوری« از همان »بازار« و »ســـرا« در سنت گرفته شده 

اســـت. این مفاهیم آمدند و انصافا خیلی خوب نشستند. در 

سازمان و ساز و کار دانشگاه دیدیم خیلی خوب، مناسب و بیش 

از سرعتی که فکر می کردیم، رشد کرد. البته این زیست  بوم هنوز 

جای کار دارد. در زیست  بوم آموزش، دانشجو وارد می شود و با 

تخصص، حرفه و مدرک دانشـــگاهی خارجی می شود. ما کنار 

آن، زیست  بوم بازار فناوری و سرای نوآوری را ایجاد کردیم. باید 

یک نفر وارد شده و با یک شرکت از محیط خارج شود اما هنوز 

نتوانســـته ایم این هدف را به طور کامل و جامع داشته باشیم. 

سال ۱۳۸۵ معاون پژوهشی بودم به وزیر وقت علوم گفتم: »در 

مرکز رشـــد یک دانشگاه چند نفر مشغول هستند؟ در بهترین 

حالت ۵۰ نفر کار می کنند. ۵۰ نفر در یک دانشـــگاه ۱۰ هزار 

نفره می شود رانت. ما کل امکانات کشور را برای ۵۰ تا ۱۰۰ نفر 

بسیج کرده ایم. معنی نمی دهد. شما باید هم  عرض با کل، کل 

دیگری در این ســـو داشته باشید.« با همان نگاه های انتقادی 

معاونت فناوری و نوآوری را تشکیل دادیم. اصرار یکی از دوستان 

در هیات امنا این بود که »تحقیقات« را هم به این معاونت اضافه 

کنید، در صورتی که من مخالف بودم. تصور دیگری هم داشتم؛ 

پژوهش دانشگاهی، پژوهش تحصیلات تکمیلی است، پس باید 

پژوهش تحصیلات تکمیلی را با آموزش گره زد، به همین دلیل 

به معاونت موضوعی گفتیم شـــما مسئول پژوهش تحصیلات 

تکمیلی هم هستید. ویژگی ایران این است که پژوهش هایش، 

پژوهش دانشـــگاهی است، درصورتی که دنیا شرایط متفاوتی 

دارد. پژوهش شـــرکت ها، دولتی و »industry« در دنیا خیلی 

جدی است. در ایران پژوهش دانشگاهی برجسته بوده و شکل 

این پژوهش نیز پژوهش تحصیلات تکمیلی محسوب می شود. 

باید این پژوهش را به اصل روند می چسباندیم. آنچه اتفاق افتاد، 

جداسازی این دو بود. دانشگاه و پژوهشگاه را جدا در نظر گرفتیم. 

یکی از دوســـتان صحبت هایی مطرح کرد ولی ما بحث را تحت 

عنوان معاونت فناوری و نوآوری جا انداختیم. البته هیات امنا در 

ادامه حمایت کرد. مفهوم بازار فناوری در آیین نامه مربوطه اش 

نیز قرار گرفت. لازم بود تحولی به شکل عمقی در دانشگاه رقم 

بزنیم و از حرکت شکل گرایانه پرهیز کنیم. فضاهایی را آزاد کرده و 

مباحثی را آغاز کردیم. البته این مباحث هنوز برای کار حرفه ای، 

جای کار بیشتر دارد. رهبر انقلاب یک یا دو سال پیش فرمودند 

که باید تعداد شـــرکت های دانش بنیان دو برابر شود. واقعیت 

این اســـت که در اســـناد می گویند یک جرم بحرانی باید برای 

شرکت های دانش بنیان وجود داشته باشد تا اقتصاد دانش بنیان 

شکل بگیرد. جرم بحرانی یعنی تعدادشان به حد مطلوبی برسد. 

ما در زبان فارسی می گوییم با یک گل، بهار نمی شود. اینکه چند 

شرکت باشند، تحولی ایجاد نمی کند چون شرکت ها می آیند و 

می روند. اگر دولتی ها از دولت، پول می گیرند تا پارک فناوری 

داشته باشند، ما پولی از دولت نمی گیریم تا چنین پارکی داشته 

باشـــیم. ما برای بودن مان کنار اقتصاد شهریه ای باید اقتصاد 

مبتنی بر اقتصاد دانش بنیان نیز داشته باشیم. این یک »باید« 

است. فاز اول ما تغییر مفاهیم بود. 

اینحرکترامیتواننخســـتمعرفیکرد؛قدمبعدی

مسیرفناوریچگونههدفگذاریوطراحیمیشود؟

اساسا به آینده و امید کمک می کند. امید هر جوان از این نکته 

نشات می گیرد که تاثیر او چقدر بوده و چه اندازه موثر است. 

برای سنجش میزان تاثیر باید آنچه به او می دهید، موثر بودن 

را برایش خلق کند. زمانی فردی در دانشگاه مدرک می گرفت، 

روزنامه را باز می کرد و می دید که یک شرکت لیسانس مکانیک 

و شرکت دیگری مهندس مکانیک می خواهد. ناگهان مشاهده 

می کرد صد شرکت نیاز به مهندس مکانیک دارند. وقتی هم 

دانشـــجو بود، روزنامه را باز می کرد و با امید می گفت »شغل 

من تامین اســـت«. وقتی شما در کشور بخواهید این فضا را 

خلق کنید، دیگر از شغل سنتی نتیجه ای به دست نمی آید. 

در گذشـــته فرد می گفت که در مغازه پدرم، جایم تامین است. 

امروز جای او کجا تامین خواهد بود؟ باید جای دانشـــجو را از 

حالا به او نشان بدهیم. این یقین باید ایجاد شود. مثالی می زنم؛ 

حضرت ابراهیم که درود خدا بر او، نبی ما و اهل بیت باد، به خدا 

گفت: »چگونه آن دنیا را درست می کنی؟« خدا پاسخ داد: »چهار 

پرنده را سر بِبُر و روی چهار کوه بگذار.« خدا به ابراهیم گفت: »باور 

نـــداری؟« ابراهیم جواب داد: »باور دارم ولی یقین، نه.« ما باید 

برای یقینِ جوان هم فکر کنیم. یقینِ جوان وقتی ایجاد می شود 

که بستر را مولد بداند و آینده خود را در این فضا ببیند بنابراین 

ما وارد این عرصه شدیم تا دانشگاه، چنین فضایی داشته باشد 

و صرفا به آمـــوزش صرف نپردازد. این اتفاق، کار و زمان زیادی 

برد. تغییرات مفاهیم نیازمند صرف زمان زیادی است. فرهنگ 

به فرموده وارد نمی شود. باید با گفتمان سازی، جریان سازی، 

شبکه سازی، نهادسازی و رفتارسازی اقدام کرد. فرهنگ سازی 

مجموعه ای از این موارد اســـت. در دوره اول که گفتمان سازی 

اســـت، خوب عمل کردیم. بعد در جریان سازی و شبکه سازی 

به خوبی پیش رفتیم ولی باید وارد کارهای دانش بنیان حرفه ای 

شویم و از کارهای آماتور به جد فاصله بگیریم. اکنون در گام دوم، 

آماده و به دنبال این هستیم که دانشگاه را در حوزه فناوری وارد فاز 

حرفه ای کنیم. برای شرکت های دانش بنیان باید لوکوموتیوهایی 

بسیار قوی داشته باشیم تا بتوانیم موثر باشیم. 

اینتغییراتمبتنیبرمفاهیمجدیدنسلهایدانشگاه

پیشمیرود؟درواقعدانشگاهآزادمیخواهدبهدانشگاه

نسلسوموچهارمنزدیکیاتبدیلشود؟

من این حرف ها را قبول ندارم! دانشـــگاه نسل اول، دوم، سوم، 

چهارم را قبول ندارم؛ این زیســـت دانشگاه در بستر غرب است. 

زیســـت دانشگاه در بستر غرب، زیســـتی بوده که همین پنج 

مرحله را برایش متصور هســـتند ولی دانشگاه در ایران، زیست 

دیگری دارد. اینکه ما بخواهیم صورت گرایانه، مســـاله دارای 

راه حل بیرونی را به اینجا بیاوریم، همین اتفاق رخ خواهد داد. 

روی ایـــن نکته تاکید می کنم. ما تعریفی داریم و تعریف مان با 

ساختارســـازی هایی که خودمان به آن معتقد هستیم سازگار 

اســـت. نمی گویم »پارک علم و فناوری« چون »پارک« در همان 

قالب و متعلق به همان زیست بوم است.  باید حواس تان باشد 

کشوری هستیم که بازارش حجره محور است. کشوری که یک 

تاریخچه بازار حجره محور دارد، وقتی »مال« )Mall( تاســـیس 

می کند، باز هم مال هایش حجره محور هســـتند. مفهوم ســـرا 

چیســـت؟ جایی مثل »گوگل« ایجاد می شـــود. این کمپانی 

در محلی تاســـیس شـــده که کار و تجربه های شـــرکت های 

بزرگ مقیاس در آن نهادینه اســـت. ایران ما این گونه نیســـت. 

نمی توان سابقه این مردم با حجره محوری را نادیده گرفت. چرا 

می گویم بازار فناوری، سرای نوآوری، تیمچه خلاقیت و بعد هم 

عنصری که حجـــره نام دارد؟ برای این مفاهیم باید به فرهنگ 

یک ملت توجه کرد.  این گونه نیست که حجره ها کار شبکه ای 

نمی کردند. مثال می زنم؛ در هر صنفی از جمله لوازم منزل شکل 

شـــبکه ای حاکم بود. شـــغل پدربزرگ من در بازار، تولید لوازم 

نفت سوز در بازار بود. یک کارگاه، فتیله درست می کرد و کارگاه 

دیگری اجزای فلزی را می ساخت. پدربزرگم همه اینها را جمع 

می کرد. شبکه گسترده ای هم در شهرستان ها وجود داشت. بازار 

در ایران، مفهوم دارد و اتفاقا شبکه است. اگر این مفهوم شبکه را 

با لغت ها و فرهنگ هایی که از غرب وارد می کنید، ترکیب کنید، 

در جای درست نمی نشیند چون زیست بوم مخصوص به خود را 

دارد. باید ملاحظات زیست بوم ایران را وارد بحث می کردیم.  ما 

باید ادبیات سرا و بازار قدیم را با سرای نوآوری و بازار فناوری که 

اجزای بعدی اش تیمچه بوده و به حجره خلاقیت می رسد، مرتبط 

کنیم. برخی می گویند »خانه خلاقیت« اما خانه جای دیگری 

است. بازاری که هزار تا دو هزار سال کار کرده و بین المللی هم 

بوده را باید در نظر گرفت. سعدی داستانی نقل کرده و از بازاری 

روایـــت می کند که اجناس را از ایران به جاهای دیگر می بردند 

و اجناســـی هم می آوردند پس این بازار با کل دنیا کار می کرد. 

می خواهم بگویم برای آنچه در دانشگاه آزاد خلق می کنیم، اولا 

به دنبال خلق ساختار مبتنی بر زیست بوم برای چاره اندیشی حل 

مسائل خودمان هستیم. این نکته به ما قوت می دهد تا بتوانیم 

حرکت کنیم لذا مفاهیم را در دانشـــگاه آزاد چنانکه دیدید، به 

جای اینکه از غـــرب عاریه بگیریم، مفاهیم خودمان را به جای 

تقلید کورکورانه در قالب نو جایگزین می کنیم. این است که در 

دانشگاه آزاد می بینید این مفاهیم با شتاب و خیلی سریع، رشد 

و نمو دارد. باید به این نکات توجه کرد. 

دانشگاهآزادپهنهجغرافیاییخوبیدارد.میتوانانتظار

داشتکهاینادبیاتبهزودیدرکشورحاکمشود؟

پهنه جغرافیایی کمک دیگری به ما می کند. اولا خودمان بازار 

مصرف بزرگی محسوب می شویم. ثانیا به شبکه اجتماعی کشور 

متصل هستیم. ثالثا دانشگاه آزاد از مردم برای مردم است. نقش 

مردم برای دانشـــگاه، یک واقعیت مجازی نیست بلکه واقعیتی 

ملموس به شمار می رود چون شهریه اش را از مردم می گیرد. اصلا 

سلیقه مردم و اقبال اجتماعی برای دانشگاه مهم است. دانشگاه 

آزاد نمی تواند بگوید با کار و اشـــتغال مردم کاری ندارم. اساسا 

باید بگردد مهارت و فناوری را برای اشتغال و علم و دانش را برای 

پشتیبانی از این دو خلق کند. آنچه در مدیریت کلان دانشگاه آزاد 

به عنوان یک مفهوم مطرح بوده و الحمدلله کشور هم با استفاده 

از بچه های دانشگاه در دیگر عناصر دانشگاهی نشان می دهد 

این مفهوم را پذیرفته، این اســـت که دانشگاه نمی خواهد مقلد 

کورکورانه نســـبت به مفاهیمی باشد که در جای دیگری تولید 

می شـــود.  مد نظر ما خلق مفاهیم از سنت و درآوردن به شکل 

تحولات اجتماعی فناورانه اســـت. از آنچه در سنت، گذشته و 

میراث تاریخی ما وجود دارد، استفاده می کنیم. تجربه انقلاب 

اســـلامی و اتفاقاتی که در دنیای امروز است؛ این سه عمل را با 

همدیگر به صورت کامل ممزوج می کنیم و طرح نو درمی اندازیم. 

ما توانسته ایم بدون اتکا به دولت چنین کاری را انجام دهیم. نکته 

مهمی است. من خیلی پرهیز دارم در اتفاقاتی که رقم می زنیم 

متکی به دولت و پول نفت باشـــیم. اگر می خواهیم اقتصاد رقم 

بزنیـــم باید بتوانیم آن را بـــدون تکیه بر بانک و رانت و به صورت 

ویژه متکی بر خود دانشگاه داشته باشیم. قانون، تنظیم گری و 

حمایت کلان دولتی بحث دیگری اســـت ولی هیچ وقت نرفتیم 

با پول دولتی، صندوق مان را بزرگ کنیم.  ســـال گذشته دولت 

۵۰ میلیارد تومان در مجلس برای صندوق پژوهش و فناوری ما 

ذیل تبصره ۱۴ تعریف کرد. بعد هم این تبصره را به هیچ کســـی 

ندادند. آن زمـــان موجودی صندوق ما ۲۰ میلیارد تومان بود. 

اگر می خواســـتیم بنشینیم تا ببینیم آخر سال این ۵۰ میلیارد 

تومان را به ما می دهند تا موجودی صندوق ۷۰ میلیارد شـــود، 

امروز نمی توانستیم بگوییم صندوقی با موجودی ۳۷۵ میلیارد 

داریم و تا پایان ســـال به ۵۰۰ میلیارد می رسد. خودمان برای 

خودمـــان تدبیر می کنیم و تکیه مان را بـــه هیچ عنوان به وجه 

دیگری نمی دهیم. منتظر نمی نشینیم تا از بودجه دولت به ما 

چیزی برســـد. به بچه ها گفته ام اصلا نگاهی به بودجه دولتی 

نداشته باشید. اگر دادند، الحمدلله و اگر ندادند، الله اکبر!

برایخیلیازدانشـــجویانیاخانوادههایشـــانچنین

تصوریایجادشـــدهکهدانشگاهآزادمیخواهددرامر

اشتغالکمکویژهایبهآنهاکند.دانشگاهآزاددرحال

تسهیلمسیراستیاکاردیگریانجاممیدهد؟

ما به صورت مشخص بسترساز اشتغال دانش بنیان هستیم. 

من مسئول ایجاد شغل نیستم. وزارت کار جای دیگری است. 

من می گویم کارآفرین نیســـتیم بلکه اینجا محل کارآمادگی 

است. پیش تر گفتم دانشـــگاه کارآفرین را قبول ندارم. واژه 

ما »کارآمادگی« است. وقتی دانشجوی ما از دانشگاه خارج 

می شـــود، ضریـــب کارآمادگی او چقدر اســـت؟ این نکته با 

کارآفرینـــی فرق دارد. دیگران می گویند: »من دانشـــجوی 

کارآفرین تحویل می دهم.« مجموعه و زیست بومی گذاشته اند 

که بستر را فراهم می کند و کارآفرینِ شما به آنجا می رود. به طور 

مثال نظامات، زمان ثبت شرکت، قوانین و دسترسی به وام را 

مشخص می کنند. کارآفرین برای این فضا مناسب است ولی 

من باید کارآماده تحویل بدهم؛ قابلیت این فرد برای کار چقدر 

است؟ او می رود و ان شـــاءالله کارآفرینی را دنبال می کند. 

معاونت علمی و فناوری ریاســـت جمهوری نیز با بسترهایی 

که در اختیار دارد، کارآفرینی را خلق می کند.  »کارآمادگی« 

شاخصی است که من درنظر می گیرم و برای اولین بار هم در 

ایران مطرح کردیم. وقتی فردی لیســـانس می گیرد از لحاظ 

تخصصی آماده است تا مفهوم و این سطح از دانش را بفهمد. 

وقتی بچه کلاس های اول و دوم را پشت سر می گذارد، آماده 

اســـت تا هر متنی را بخواند؛ این کار به معنای آماده ســـازی 

است. کار دانشـــگاه آزاد نیز تربیت »کارآماده« است و میزان 

کارآمادگی را اندازه می گیرد. به طور مثال وقتی دندانپزشک 

تربیت می کنیم، دندانپزشک یک کارآماده است. چه زمانی 

به کار تبدیل می شود؟ وقتی به کلینیک یا مطب برود، مطبی 

که ساختمان و تجهیزاتش را دیگری تهیه کند. ولی شخصیت 

او کارآماده است. آیا دندانپزشکی که فارغ التحصیل می شود، 

می تواند همان لحظه پول دربیاورد؟ نه. زمانی می تواند درآمد 

کســـب کند که به سر کار برود اما او کارآماده است. دانشگاه 

وظیفه دارد نیروهای کارآماده تربیت کند. ممکن اســـت این 

کار حالا تعریف شده باشد یا برای او کار جدیدی آماده باشد.  

بعضی ها از کارآفرینی این مفهـــوم را می گیرند؛ فرد را آماده 

می کنیم تا خودش خلق جدیدی کند. اگر کارآفرینی را به این 

معنا می گویند، ما قبول داریم ولی اگر معتقد هستند دانشجو 

ســـریعا می تواند کارآفرینی کند، خیر. کارآفرینی ســـرمایه، 

امکانات، محیط کار، محیط فروش و زنجیره می خواهد. 

درخرداد1398کهطرحســـراهاینوآوریمطرحشد،

برایبسیاریاینبحثنامشخصبودوشناختکاملی

ازاینمفهوموجودنداشت.برخیاینذهنیتراداشتند

کهسراهابهتازگیمطرحشدهاست.پاییزسال1398

درارتباطباصدورمجوزبرای4۰سراینوآوریدانشگاه

آزادصحبتکردید.انتخابواحدهابهچهشـــکلانجام

شد؟مجوزسراهاینوآوریبهچهنحواعطامیشود؟

پـــل چند پایه دارد و یک مبدأ را به یک مقصد وصل می کند. 

اساسا ســـرای نوآوری یک پل با یک سری ستون است. برای 

اینکه ســـرای نوآوری را در جایی قرار دهید، ابتدا باید در یک 

ســـوی ماجرا، محیط تربیت نیرو و  انگیزه برای رفتن به طرف 

دیگر وجود داشته باشد. سوی دیگر محیط کسب وکار است. 

به طور مثال وقتی در تبریز، فضا مربوط به چرم و کفش است، 

اگر به بازار این شهر بروید، روی در و دیوار می بینید به کارگر 

ماهر یا برشکار ماهر یا طراح ماهر نیاز دارند. این کارگر ماهر 

می تواند یک مهندس باشد. پس باید بازار وجود داشته باشد. 

دانشـــگاه نیز در این ســـو باید خودش را آماده کند، امکانات 

را فراهـــم کرده و بعد پل بزند. درواقع پلی نیســـت، پل خلق 

 »creative« جدید است. ستون های پل از باشگاه، آدم خلاق

می خواهد، مرکز رشد می خواهد، شرکت دانش بنیان و پارک 

می خواهـــد، تعامل صنعت، محیط های مشـــاوره صنعتی و 

»R&D« می خواهد. باید ستون های مختلف گذاشته شود تا 

وقتی فردی روی پل شروع به حرکت کرد و به انتهای پل رسید، 

هویت خود را در آن بازار پیدا کند. جایی که به آن سرای نوآوری 

می دهیم باید این دو مفهوم را داشته باشد. طلب هم باید در 

این سو موجود بوده و عده ای باشند که بخواهند به طرف دیگر 

پل بروند، درنتیجه این پل ساخته می شود. 

بعضی ها سعی می کنند سریعا مطالب ما را تقلیل گرایانه، فرو 

بکاهند. ما نمی خواهیم این گونه باشد، به همین دلیل خیلی 

جدی بحث می کنیم تا نگویند: »سرا همان پارک است«. پارک 

جزئی از ســـرا است، همان طور که صندوق مالی جزئی از سرا 

اســـت. وقتی می گوییم »بازار فنـــاوری« یعنی وقتی به بازار 

می رویـــد، هم صندوق، هم بانک، هم نهاد مالی، هم حجره، 

هم تولیدگر، هم شـــبکه هست. همه این موارد در بازار وجود 

دارند. سرا به همین معنا است؛ محیطی تعاملی بوده که محیط 

رشد را فراهم می کند. فردی مثل شاگرد بازاری وارد می شود و 

از سوی دیگر اوستا بیرون می آید. 

مثلقدیمکهاوســـتابهشاگردمیگفت»دورهمکاسب

بخوان«.

بله، یکی از بحث های جدی من همین است. در دوره آموزشی 

خود، »مکاسب« را هم گذاشته ایم. ضمن اینکه مباحث دیگر را 

نیز آموزش می دهیم، مکاسب را هم به فرد می آموزیم. همچنین 

خرید و فروش شـــرعی را نیز یاد می دهیم. دوره ای که تعریف 

کرده ایم، این مبحث ها را در خود دارد. در بازار، مدرسه علمیه 

هم بود. »بازاری« صبح می رفت و بایدها و نبایدهای کار را یاد 

می گرفت. معامله چه وقت صحیح و چه زمانی باطل اســـت؟ 

معامله کجا انجام می شود؟ چه وقت نزول و چه زمانی حلال 

اســـت؟ کسب وکار و معیشت هم فرهنگ، هم شرع و هم فقه 

دارد. کســـی که از پل عبور می کند باید تمام موارد را در طول 

این مدت یاد بگیرد. 

طبقســـندتحول،دانشگاهآزاداسلامیدرسال14۰5

باید1۰۰سراینوآوریداشتهباشد.اکنونقریببه57

ســـراینوآوریدردانشگاهفعالهستند.ازاینتعداد،

چهارسرامجوزدائمگرفتهاند.نقدیهمیشهدرارتباط

باســـراهاینوآوریمطرحبوده؛یکســـریازآنهاهنوز

نتوانستهاندخودشانرانشانبدهند.درافقپنجساله

دانشگاهآزاد،فقطقراراستتعدادسراهابهصورتکمی

افزایشپیداکندیاشاهدرشدکیفینیزخواهیدبود؟

تا زمانی که مفهوم مد نظر ما محقق نشود، سرا شکل نمی گیرد. 

هر بازار و پاســـاژی در هر مکانی تاســـیس کنید، همان روز 

مشتری پیدا می کند؟ خیر. همان روز شکل می گیرد؟ خیر. 

سرا مفهومی است که باید رشد کند؛ کما و کیفاً. ما در دانشگاه 

آزاد هیچ کاری را نمایشی انجام نمی دهیم. درنهایت می گوییم 

تا چه اندازه توانســـته آورده مالی برای خود کنشگران داشته 

باشد. از آنجایی که به این شاخص متصل بوده، تعداد ضربدر 

کیفیت برای ما مهم اســـت لذا حتما باید به ۱۰۰ سرا برسیم 

چون لازم است ۱۰۰ سرا برای ۱۰۰ حرفه مشخص در حداقل 

۱۰۰ شـــهر شـــکل بگیرد. قطعا باید این سراها سطح بندی 

شوند و کیفیت شان به حد مطلوب برسد. به هیچ وجه به دنبال 

بحث صورت گرایی نیستیم ولی یادتان باشد کیفیت از دالان 

کمیت می گذرد. 

بهشرکتهایدانشبنیانبرسیم.بهنظرممیرسدنوعی

مسابقهشـــکلگرفتهتاتعدادشرکتهایدانشبنیان

افزایشپیداکند.هرروزآمارشانرشدمیکند،درحالیکه

بهصورتکلاناگرحمایتهایدولترانداشتهباشند،

شـــایدنتوانندخودشانرابچرخانند.علتاینموضوع

راچهمیدانید؟

دکترمحمدمهدیطهرانچی
رئیسدانشگاهآزادازافقهایپیشرومیگوید

20 تا 30 درصد درآمد
 باید با ســراهای نوآوری تامین شود

ادامهدرصفحه5

ادامهازصفحه4

ایدهســـراهاینوآورییکیازمحورهایتغییرات

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

حوزهفناوریدانشـــگاهآزاددرطولدورانتحول

قلمدادمیشود.حوزهفناوریدانشگاهآزادکهتا

پیشازاینصرفابهمراکزرشـــدوواحدهایفناور

محدودمیشدباشـــکلگیریسراهاینوآوریبا

سبکوسیاقمتفاوتینسبتبهگذشتهبهفناوریونوآوریدردانشگاهآزادقوامبخشید.درواقعدانشگاه

آزادباآسیبشناســـیمحیطفناورانهموجوددرفضایآموزشعالیکشـــورتلاشکردهتادرایجادساختار

جدیدخودفناوریبهشـــکلدرســـتیدرجریانفعالیتدانشـــگاهقرارگیرد.یکیازنتایجاینریلگذاری

جدیدشکلگیریسراهاینوآوریدرایندانشگاهاستومحلاجتماعفناوراندانشگاهیهستند.محلی

کهحتینامآنهمباتوجهبهاصالتایرانیگرفتهشـــدهوبرگرفتهازمفاهیمتاریخیبومیاســـت.دکتر

طهرانچی،رئیسدانشـــگاهآزادمعتقداستهرسیســـتمی،خصوصاسیستمهایبزرگ،اگردرکتحول

نداشتهباشندازبینمیروندو»ورشکستگی«رانوعینتیجهعدمدرکتحولوپاسخبهموقعمیداند.او

البتهمعتقداســـت»تقلید«صرفآفتیاســـتکهحوزهفناوریونوآوریرانیزتحتتاثیرقراردادهاســـت؛

بنابراین»پاسخ«بهتحولهمبایدمتناسببا»زیستبوم«باشد.هماناتفاقیکهدردانشگاهآزادرقمخورد

ومفهوم»سراینوآوری«و»بازارفناوری«رابهوجودآورد.گفتوگویپیشروبادکترمحمدمهدیطهرانچی،

رئیسدانشگاهآزاد،بهابعادمختلفپروژهسراهاینوآوریپرداختهکهبهمناسبتسالگردتاسیسدانشگاه

آزاداسلامیبهشکلعمومیمنتشرمیشود.

همیشه گفته ام گزارش گرایی و صورت گرایی، کار مدیران دولتی 

اســـت. صورت گرایی که در انتها مســـاله ای را حل نکند، فایده 

ندارد. آنچه ما به دنبالش هســـتیم، متفاوت است. اکنون اتفاقا 

وقتی شرکتی می آید، می بینیم رابطه اش با دانشگاه چطور است، 

چقدر برای دانشگاه درآمد دارد و سهم شرکت ها در درآمد سالانه 

دانشـــگاه چه میزان است. این موارد مباحث جدی ما محسوب 

می شود، لذا هیچ وقت شرکتی که صورت گرایانه عمل کند برای ما 

فایده ای ندارد. درحال حاضر به جد این مساله را دنبال می کنیم. 

صحبت های من درخصوص شرکت های حرفه ای به همین دلیل 

است. چنانکه گفتم کیفیت از دالان کمیت می گذرد.

 

رهبرانقلابهمافزایشصددرصدیشرکتهایدانشبنیان

رامطالبهکردندولیدرجاییازصحبتهایشانفرمودند:

»ازکارهاینمایشیجلوگیریشود.«مشخصادردانشگاه

آزاداســـلامیچگونهازاقداماتنمایشـــیشـــرکتهای

دانشبنیانجلوگیریمیکند؟

ما پول اضافه نداریم برای نمایش به کسی بدهیم. اصلا نمایش 

در ذات ما نیســـت چون در انتهای ماه باید آورده داشته باشیم 

و حقوق بدهیم. کارهای نمایشـــی به جای اینکه درآمدزا باشد، 

هزینه بر است. ما نمی توانیم کار هزینه بر انجام دهیم، لذا جنس 

ما نمایش نیست. 

شـــرکتهایدانشبنیانمهمترینجزءسراهاینوآوری

هستند.مهمترینمشکلسرمایهگذاریدرفعالیتهای

دانشبنیانراچهمیدانیدوچهبرنامهایبرایآندارید؟

مهم تر از آن »محصول« اســـت. شـــرکت فی نفسه مهم نیست. 

محصول و خدمت، خروجی سراهاست. بازار را تشکیل نمی دهید 

تا آدم ها دور هم جمع شوند. فرق ادارات دولتی با بازار چیست؟ 

وقتی اداره دولتی تشـــکیل می شـــود و زمانی که ساختمانی 

دولتی اســـت، افراد همین که به سر کار می آیند و می روند پول 

می گیرند بنابراین گوش شان به دولت است تا چه زمانی بیایند 

و چه وقت بروند. به مسائل دیگر کاری ندارند چون چه خدمت 

ارائـــه کنند و چه نکنند، حقوق خـــود را می گیرند ولی در بازار، 

اگر مشتری نیاید و خدمتی ارائه نکنند پولی درنمی آورند؛ پس 

بازار واقعی، بازاری است که در آن »محصول« و »خدمت« باشد 

و مصرف کننده این موارد را دریافت کند. به طور مثال شـــرکت 

دانش بنیانی تاسیس کرده ام و محصولی نیز دارم ولی هیچ کسی 

این محصول را نمی خرد؛ این شرکت دانش بنیان نیست. تفاوت 

ما همین جاســـت که قبل تر برای هر چیزی روی شبکه و بازار، 

تعامل بسیاری می کنیم.

باایناوصافبزرگترینمشکلسرمایهگذاریچیست؟

بزرگ ترین مشکل »بازار« است. این بازار چند تهدید دارد؛ رانت، 

انحصارگرایی و مواردی از این جنس. در کشـــور ما بحثی وجود 

دارد؛ بعد از نهضت تنباکو، وقتی انگلستان نتوانست مجموعه 

خودش را به ایران بیاورد و با قضیه تنباکو هم قدرت دین را روی 

تجارت دید، گروهـــی را به نام »تجار« خلق کرد. آنها وارداتچی 

بودند، نه تاجر. در گذشـــته تاریخی ما، تجار تفاوت داشتند. به 

گفته سعدی، تجار چرخش مال را رقم می زدند. اصلا پیامبر)ص( 

قبل از اینکه مبعوث شوند، در تجارت فعال بودند. جنس از مکه 

می بردند و می آوردند. ایشان تجربه تجارت داشتند. تجارت در 

اسلام یعنی کار دوطرفه و یک مفهوم شریف و ارزشمند. 

جنســـی را می برید و جنســـی می آورید. در کشور ما افرادی به 

نام وارداتچی به جـــای تجار ظهور کردند. اخیرا حضرت آقا هم 

نکاتـــی را فرمودند. در انقـــلاب، وارداتچی ها به دلایلی لطمه 

نخوردند و ســـالم ماندند. هیچ یک از اموال آنها مصادره نشد، 

چون از نظر شخصیت، قشری مذهبی و سنتی بودند. کنارشان 

تولیدکننده ها لطمه جدی خوردند. منتها وارداتچی ها همواره 

در کشور ما اقتصاد ایران را مقابل تولید قرار دادند؛ یعنی جدال 

تولید با وارداتچی ها را شـــاهد بودیم. حضرت آقا مرتبا بر تولید 

اصرار دارند. تولید را باید به بیرون ببرند و در ازایش جنس دیگری 

بیاورند. نقش تجار چیست؟ به محض اینکه می گوییم: »وزارت 

بازرگانی«، معنایش می شود »وارداتچی«. باید نامش را »وزارت 

وارداتچی« بگذاریم! شرکت های دانش بنیان هم تربیت نشده اند. 

لازم است تاجرانِ محصولات دانش بنیان را تربیت کنیم؛ این نقص 

را داریم. فرد بلد است از چین، هر جنسی بیاورد ولی بلد نیست 

محصول ایرانی را به چین ببرد و بفروشـــد؛ این مشکل جدی و 

آسیب دانش بنیان های ما است. 

راهکارشـــمابرایتسهیلبروکراســـیدانشگاهچیست؟

وقتیباشرکتهایدانشبنیانصحبتمیکنیم،ازکُندی

روندگلایهدارند.

شـــرکت های دانش بنیان را خارج از مسیر دانشگاه، به صورت 

مستقیم با صندوق مرتبط کرده ایم. کاری با ما ندارند. وقتی این 

فرهنگ جا بیفتد، مشکل مذکور نیز حل می شود. مسیر شرکت ها 

از داخل دانشگاه نمی گذرد. فرمایش شما درست است ولی طول 

می کشد تا باورهای هر سیستمی تغییر کند. 

دانشـــگاهبرایحفظمنافعخودبایددرمجموعههاسهام

داشتهباشد،درستاست؟

سهام یکی از رویکردهاســـت. ما رویکردهای دیگری داریم که 

بدون درگیر شدن در آن اقدام می کنیم. به طور مثال وقف مال و 

بخشی از سود و درآمد را داریم. مفهومی مثل سرقفلی و مباحث 

دیگری نیز به غیر از سهام در اقتصاد اسلامی معنا دارند. اینکه ما 

سریع به سمت آنچه می رویم که از قبل گرفته ایم، چندان مناسب 

نیست. روش های دیگری را باید امتحان کنیم. ما نمی خواهیم 

شرکت داریِ بزرگ کنیم و هلدینگ عجیب وغریبی شویم. 

سوددانشگاهبایددراینمدلحفظشود.

بله، حتما باید این اتفاق بیفتد. چنانکه گفتم روش های دیگری 

وجود دارد که باید از آن محل ها حتما سود دانشگاه حفظ شود. 

خیلـــیازمجموعههایبزرگوجوددارندکهمیتوانندبا

دانشگاههمکاریکنندولیبهدلیلهمانبروکراسیچندان

تمایلینشاننمیدهد.

خیلی از کارهای ما را شـــرکت های دانشگاه انجام می دهند و 

خودمان عمل نمی کنیم. سرای نوآوری سازوکار خودش را دارد. 

ســـرای نوآوری در دل دانشگاه اســـت ولی لزوما خودِ دانشگاه 

نیست. مثلا شرکت شتاب یکی از مجموعه های کنشگران فعال 

سرای نوآوری ماســـت. صندوق پژوهش و فناوری نیز به همان 

ترتیب هویت مستقل خود را دارد. به طورمثال خبرگزاری »آنا« در 

دل ســـرای نوآوری ما قرار دارد و بخش خبرگزاریِ سرای نوآوری 

را برعهده دارد. اگر روزنامه »فرهیختگان« و »ایسکا« را متعلق به 

دانشگاه بدانید، »آنا« به سرای نوآوری تعلق دارد. 

بهبحثدرآمدهایغیرشهریهایدردانشگاهآزادبپردازیم.

دانشـــگاهدرچندســـالاخیـــرتلاشکـــردهدرآمدهای

غیرشـــهریهایراافزایشبدهدتااتکابهشهریهراکمکند.

خیلیازمســـئولانآموزشعالیمیگوینددانشگاهآزاد،

خصوصیبودهووابســـتهبهبودجهدولتیونفتنیست.

مثلیکمدرسهغیردولتیاستوزمانیکهخدماتارائه

میکنـــدبایدهزینهاشرادریافتکند.نظرشـــمادراین

بارهچیست؟دانشگاهآزادبایدازدانشجوشهریهبگیرد؟

»هاروارد« دانشگاهی دولتی یا خصوصی است؟

خصوصیاست.

»هاروارد« خدمت ارائه می کند و شهریه می گیرد؛ اشکالی ندارد 

ولی واقعیت این اســـت که دانشـــگاه فقط آموزش نمی دهد. 

مســـئولیت اجتماعی دارد و باید در پژوهش سرآمد باشد پس 

باید درآمدهای غیرشهریه ای نیز کسب کند. درآمدهای دانشگاه 

را باید از ترکیب وقف، شـــهریه، اسپین آف ها و سرمایه گذاری ها 

به دســـت آورد. اکنون عیب دانشگاه های دولتی همین است. 

دانشگاه دولتی برای هر دانشـــجو n تومان از دولت می گیرد. 

طبق گفته خودشان ۷۲ درصد درآمدهای اختصاصی یا از جریمه 

دانشجوست یا درآمد شهریه ای که ۲۰ درصد بیشتر از درآمدشان 

نیست. در واقع ۳۰ درصد از درآمدهای اختصاصی شان واقعی 

است. اشکال ما این است که دانشگاه ها سبد درآمدی ندارند. 

به طور مثال دانشگاه تهران به جای شهریه از دانشجو، مابه ازای 

آن را از دولت می گیرد. بقیه اش چه؟ این مســـاله باید درســـت 

شود. دانشـــجو باید کار فرهنگی کند می گویند: »بودجه کار 

فرهنگی، کار پژوهشـــی و ... را هم از دولت می گیریم.« در دنیا 

این گونه نیست.

فکرمیکنیدازمســـیرســـراهاینوآوریدرافقپنجساله

دانشـــگاه،چهمیزانازدرآمدهایغیرشـــهریهایمحقق

خواهدشد؟

ما باید به نقطه مورد نظر برسیم. در سند تحول به طور مشخص 

ذکر کرده ایم. فکر می کنم در افق پنج ســـاله دانشگاه آزاد باید 

۶۰ درصد از درآمدهای ما به طور واقعی از شـــهریه و ۴۰ درصد 

غیرشهریه ای باشد. سراهای نوآوری باید ۲۰ تا ۳۰ درصد درآمد 

ما را در این افق تأمین کنند.

همچنانیکیازبزرگترینمشکلاتآموزشعالی،چالش

ارتباطصنعتودانشگاهاســـت.سراهاینوآوریدرحال

حاضراینارتباطراتســـهیلمیکننـــدولیمیبینیمدر

ارتباطسراهاینوآوریباصنعتودرنهایتارتباطدانشگاه

باصنعت،مشـــکلوجـــوددارد.دفاترارتباطباصنعتدر

دانشگاه،صوریوشکلیهستند.

طرح پویش اشـــتغال را داریم که دانشجو را از همان سال اول 

به صنعت می فرستیم. این موارد واقعیت هایی است که اتفاق 

می افتد. کارهای کاربنیان و اتفاقاتی از این دســـت درحال 

تغییر فضا است. مدرسه عالی مهارتی، فضا را عوض می کند. 

سراهای نوآوری به واقع درحال تغییر این فضا هستند. با دفتر 

نمی توان ارتباط برقرار کرد. پیش تر هم گفتم ســـرای نوآوری 

یک پل است؛ یک ســـو دانشگاه و سوی دیگر بازار قرار دارد. 

صنعت هم بخشـــی از بازار اســـت. نمی توانید فقط یک دفتر 

داشته باشید بلکه باید یک پل ساخت. سرای نوآوری آمده از 

ســـاده انگاری ارتباط بین دانشگاه و صنعت پرهیز کند چون 

رابطه خطی نیست. ما معتقد هستیم رابطه غیرخطی است و 

درحال ایجاد این رابطه هستیم. در »فرهیختگان« هم مشغول 

انجام این کار هستیم. پیش از تأسیس مدرسه عالی مهارتی، 

حـــس نمی کردید به چنین نامی نیاز دارید اما حالا می بینید 

بین دانشگاه و روزنامه، ستونی درحال شکل گیری است. وقتی 

تبلیغات هم راه بیفتد، می بینید ستون دیگری شکل می گیرد؛ 

یعنی همه مفاهیم را نباید به صورت نوشـــته تحویل داد بلکه 

بعضی از مفاهیم با تبلیغ وارد ذهن مردم می شـــود. آرام آرام 

می بینید یک ســـرای نوآوری نشر راه می اندازید و اجزایش را 

درســـت می کنید. کل این مجموعه می شود سرای نوآوری. 

یک سو روزنامه و سوی دیگر دانشگاه است. آدم ها از روی پل 

به مقصد می رسند.

نمیتوانفرهنگرادرمحاســـباتنادیدهگرفت.بهنظر

میرسدتازمانیکهفرهنگتغییرنکند،نمیتوانانتظار

تغییراتجدیهمداشت.

فرهنگ ها و عادت های صورت گرایی بدترین مورد است. مردم 

حوصلـــه فکر کردن ندارند و معمولا تقلیدگرایی مفرط یکی از 

خصلت ها و رفتارهای اجتماعی ما شده است. نمونه آن عادت 

به شغل ثابت و تضمینی است. وقتی برندی مثل حاج حسین 

ثانی و پســـران به یکباره تکثیر می شود و هیچ کس نمی آید با 

یک اجناس خوب رقیب آن شـــود نشـــانه همین تقلیدگرایی 

مفرط است. دوست داشـــتن شغل ثابت به معنای نپذیرفتن 

ریسک پذیری است. البته تبلیغات عمده ای روی ذهن جوان 

ما صـــورت می گیرد که هرچه اینجا وجود دارد ســـیاه بوده و 

هرچه آن سوی آب ها هست، سفید است. اشکالات ماحصل 

تدابیر بلندمدت حمایتی و در واقع دولت ســـالاری مفرط نیز 

علت دیگری است. متأسفانه بسیاری فکر می کنند هر کاری 

دولتی بود، خوب اســـت. دولت سالاری موجود در کشور ما را 

اذیت می کند.

نگاهســـنتیحاکمدرجامعهنیزچقدرتأثیردارد؟برخی

نمیخواهندونمیتوانندتغییروتحولرابپذیرند.

این لَختی ســـکون را هـــر جامعه ای دارد. لَختـــی هم یکی از 

بحث هایی اســـت کـــه مقابله با تغییر را رقم می زند و همیشـــه 

مانع است.

ازســـال98تاکنونچقدرتوانستیدازپتانسیلامکانات

دانشگاهرادرجهتفناوریفعالکنید؟

در دو ســـال گذشته شیوع کرونا، تغییر دولت و موانع درونی و 

بیرونی را داشـــتیم ولی امروز به واقع کسی دیگر دانشگاه آزاد را 

به عنوان دانشگاهی آموزشیِ صرف نمی شناسد. از خود راضی 

بودن، خطاســـت. اگر کسی بگوید من موفق هستم و همه چیز 

خوب بوده، اشتباه می کند. همیشه باید مطالبه بیشتری داشت. 

کمال گرایی در وجود همه ما هست، باید کمال گرایانه به مسائل 

نگاه کنیم و هیچ وقت راضی از آنچه نباشیم که انجام داده ایم.

لطف خدا در این مسیر بسیار بوده است. آنچه خداوند کمک کرده 

و موفقیت هایی که حاصل از کمک خداوند بوده با همراهی خوب 

جامعه دانشگاه آزاد رقم خورده است. کاستی هایی نیز خودمان 

داشـــته ایم که بار شـــده و اجازه نداده کار به خوبی پیش برود. 

امیدوارم این چرخ ان شاءالله بیشتر و بهتر در جهت امیدبخشی 

به نسل جوان حرکت کند.

ارزیابیکلشـــمانسبتبهحرکتدانشـــگاهآزاددردوره

جدیدچگونهاست؟

وقتی ســـازمان ها و نهادهای خارج از دانشگاه مسئولیت های 

ویژه ای به معاونان دانشـــگاه آزاد می سپارند نشان می دهد بعد 

بیرونی در حاکمیت روی دانشـــگاه آزاد حساب می کند. وقتی 

تعداد دانشـــجویان ما از یک میلیون نفر به یک میلیون و ۲۵۰ 

هزار نفر می رسد، یعنی بعد مردمی هم روی دانشگاه آزاد حساب 

می کند. وقتی ضدانقلاب و رسانه های آن ور آبی همه کنش های 

ما را به ســـرعت با واکنش پاســـخ می دهند یعنی چه؟ یعنی در 

داخل کشـــور به نسبت خوب حرکت می کنیم. ایده آل نیستیم 

ولی رو به جلو بوده ایم.
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